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(1) de'primary reasons prompfed the Committee to

investigate anti-Castro activists and organizations.
Ffrst, the Committee ascertained that as a consequence

of the failure and eventual unwi]Tingness of the Kennedy
Administration to liberate Cuba from Casfro,:these persons
‘and organizations.~;;g:g located primarily in the .

United States)gggf%ighly militaristic in nature,, possessed
the means, motive, and opportunity to assassinate the A
President. SeCOnd, the'Committee felt that Lee:Harvey"
Oswald's verified association with anti—Castror-e..

Cubo.'

5

y while living in New Orleans during 1963,

together with his possible contacts with other anti-
activists Q)ogs;(n(ufd{

Castro SRS, further enhanced the p&sbab%LLty of the

1nvo]vement of antl—Castro elements in the assassination.

For these reasons, the Committee thoroughly investigated

numerous anti-Castro organizations and operatives

+ies :
and Oswald's activisﬁi while 1iving-in New Orleans to

determwne their connect1on, 1f any, to the assass1nat10n

(;1 The Committee 1n1t1ated its investigation by
selecting the most active ant1-Castro groups and their
key leaders from among the more_than 100 anti-Castro
organizatiohs in existence in November 1963. " These
groups included Aipha 66, JURE, Commandos L, the
Directorio Revolutionario Estudiantial (DRE), the Cuban
Revo]utﬁonary Counci]e(CRC), which ihc]udes the Frente
Revo]ucfanario Democratico (FRD), the Junta Gobierno de
- Cuba in Exi1o-(JGCE)- the 30th of November, the |

;Internatlona1 Penetrat1on Forces (InterPen)

Revo]ut1onary Recovery Movement (MRR), and EIC.
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: Thelr'select1on-e§olved both from the uomm1ttee s
'1ndependent fye1d-1nvest1gat1on and the examination
of ﬁha fi]es and records maintained by the federal
and locai'agencies-fhen mohitdring-Cuban exile
Vactivfty. These agencfes inciudedblocal police departments,
the FBI, the CIA, the Bureau of Narcotics and Dangerous
Drugs (now the DEA), the Customs Service, the Immiération'

and Naturalization Service, and_the Department of Defense.

..
“wis,
e

<:3>mThese groups aad’be desgrfbed as "action groups."
These were the movements most active oh'botﬂithé
military and propaganda v fronfs, ;he-é%ﬁQQZIﬁzf nat
only ta]ked_about anti-Castro dperations, but actually
carried out infiltrations and raids into Cuba,'condacted
vCastro assassination attempts, participated in a.
mu]tip]icity of arms dea]ings and posseséed-the most
vociferous and aggressive 1eaders; These were thé,
groups and individuals who received the crux of the

Kennedy Administration's crackdown on anti-Castro

operations following the Cuban missile crisis. These

~were also the ones who, in the end, were the most _ A

bitter at President Kennedy and felt the most

betrayed.

| ki the Comni on wreshagt
(q)Aﬁvw( ) . ‘P\ae- e Committee focused on wves %a.hn%
the key members in each group and concentrated. on
uncover1ng links to Lee Harvey'05wa]d' The Comm1ttee'
found -evidence of contact@between Oswald and 4;LL«,
who weee
1ﬂd|v dua]sﬂassoc1ated with ﬁmﬂﬂ ant1—Casfro groups
These persons were JURE member S1]v1a 0dio, Alpha 66
leader Antonio Veciana, CRC designate Frank Bartes, -
and DRE member Carlos Bringuier. 'Oswald encountered

both Bartes and Br1ngu1er in New Or]eans during the

e ST ST R 4 St -

summer of 1963
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Team 3 Cop ¢ ; A —Pra o - Fonzi

I CTHE :EM&@EDL@QTS OF AN
@ ANTI-CASTRO CUBAN CONSPIRACYq

é%)Was the John F. Kennedy assassination a conspiracy
involving anti-Castro Cuban exiles? There were at
2 ol
least two 51gn1f1cant factors wh&eh-led the Committee

to consider that SEEESA question: eggemzmERy the Warren

Commission's decision not{teffurther)investigagg}{%e

~issue despite the urging of stafﬁ&counsels involved
, an

in that area of evidenceg3¥EH

apparent fact that the anti-Castro Cuban exiles had
the means, motivation and opportunity to be involved

in the aSsassination.

p NN ¥ RN
uﬂd Pus:haqﬂ!ﬂl the area of possible Cuban exile

1nvolvement,was_one in which the Warren CommLSSLOn
was not provided with an adequate investigative
background. According to the Senate Select

Committee on Intelligence),-which—lbooltotr—rrrto—bhaene] o

; (Qy "Despite knowledge of Oswald's apparent interest
in pro-Castro and anti-Castro activities and top level

awareness of certain CIA assassination plots, the

’¥;; .39 ! FBI...made no special investigative effort into,
A

HW 53080 DocId:32273595 Page 11
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questions of possiEle Cuban government or Cuban exile
involvement in the assassination indepéndént of the
Oswald‘investigétion; There is no indication that
the FBI or the CIA directed the ipterviewiﬁg of
Cuban sources br of sources within the Cuban exile
community."l _ |
62;) Nevertheléss, even from the paucity of

evidence that was available to them in 1964, two

staff attorneys for the Warren Commission speculated

that Lee Harvey Oswald, despite his public'posture

_as a Castro sympathizer, was actually an agent of
. 14

anti-Castro exiles. Pressing for further investiga-
tion of that possibility, Assistant Counsels William

Coleman& and W. David Slawson wrote a memorandum to

Stet \ ~y

the Commission

Castro involvement in the assassifagtion
on some sort of basis as this: OsWwald
could have become known to the Cubans as
being strongly pro-Castro. He made no
secret of his sympathies, and so the
anti-Castro Cubans must have realized -
that law enforcement authorities were
also aware of Oswald's feelings and that,
therefore, if he got into trouble, the
public would also learn of them...
Second, someone in the anti-Castro or-
ganization might have been keen enough
to sense that Oswald had a penchant for
violence...On these facts, it is pos-
sible that some sort of deception was

(Zy_The evidence here could lead to an anti-

HW 53080 DocId:32273595 Page 12
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used to encourage Oswald to kill the
President when he came to Dallas...

The motive of this would, of course, A
be the expectation that after the Presi-
dent was killed Oswald would be ‘caught
or at least his identity ascertained,

the law enforcement authorities and the
public would then blame the assassina-
tion on the Castro government and a
call for its forceful overthrow would

be irresistible...

. @B\ TA 1§
6%7_:& et i mportant in considering the possi-~

bility of anti- -Castro Cuban involvement in the Kennedy
1o devele P ol

assassinationg @ historical awareness of the waves

of political and emotional impulses which coursed
through the Cuban exile communities in Miami, New

Orleans and Dallas while Kennedy was President.

g The fime of Rded Coatre Ruz

The Background:

<;€7 If it can be seid to have a beginning, the
anti-Castro Cuban exile movement was seeded in the
early morning hours of New Year's Day, 1959, when a
DC-4 lifted from the fog-shrouded Camp Columbia air-

field in Havana.> Aboard the plane was -Fulgencio

who Waed Veew
Batlsta, the mllltary dlctator of

o R proviews o ez

Cuba. Batista was fleelng the country, his regime
long beset by forces from within and without, now
crumbllng under pressure from rebel forces sweeping

down from the mountalns. When dawn came, the bells

HW 53080 DocId:32273595 Page 13
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tolled in Havana and, 600 miles away, Fidel Castro RuZ

began his triumphal march to the capital.5 For
seven days Castro and his 26th of July Movement rebels

moved down Cuba's Central Highway while thousands

o = » ' -6 '
‘cheered and threw flowers in their path. Castro

finally arrived in Havana on January 8th and character-

istically gave a speech. Clad in his green fatigue
uniform while three white doves, which someone had
dramatically released, circled above him, Castro
boldly procléimed- "There is no longer an enemy!"
(2) He was wrong, of course, and knew it. A

hard core of Batistianos had fled the country early,

many long before their leader, and were already con-
cocting counter-revolutionary plots from their

refuges in the United States, the Dominican Republic

and elsewhere.

<72) And it was not very long after Castro took

power that a sense of betrayal began to grow among

those who had once been his strongest supporters.

9

As each day went by it -became more appafent_that

Castro's Revolution was, as one chronicler noted,

"leading inexorably toward an institutionalized

dictatarship in which individuals were contemptuously

shorn of their rights and

dissenters were met with

charges of treasonable conduct, counter-revolutionary

activity or worse."10 Then too, there was a large

DocId: 32273595 Page 14
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nﬁmber of public'executiqns.’ Within two weeks of
his reign, Castro shot 150 ex-Batista officials.ll
Within three months, there were at least 506 execu-
tions. |

}<;%y The disillusionment for many Cubans deépened
when it became obvious that the form of Castro's

rule was turning toward Communism and that Castro's

- attitude toward the United States was engendering a

hostilé relationship. The publishing of Castro's
Agrarian Reform Law in May, 1959, was a significant
sign.13 It was far more radical than had been ex-
pected and was obviously designed to Strip both
Cuban and American-owned sugar firms of their im-
mensely valuable Cane lands.14 A few weeks later_
the Chief of Castro's Air Force, Major. Pedro Diaz-
Lanz,resigned, charging "...theré was Communist in-
fluence in the armed forces and Government."v15 Then,
when Castro's own hand-picked President, Mandel

Urrutia, announced at a press conference that he

rejected the suppor: of the Communists and said "I

 believe that any ‘real Cuban revolutionary should

reject it openly," Castro immediately forced him to
resign and accused him of actions "bordering on .
treason."

(]Q) And so, after the broken pledges of free

DocId: 32273595 Page 15
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electidns and a free press, the mass trials and
executions, the assumption of unlimited power and
the bellicose th;eats against the.United States, it
slowly began'to.dawn on many Cubans that Fidel
Castro was not the political savior they had ex-
pected.égcyThen, on October 19, 1959, there occurred
an iﬁcident which precipitated the formation of the

first organized anti~Castro opposition within Cuba.

"Major Huber Matos, one of Castro's highesthanking

" officers and considered by most Cubans tc be one of

the key heroces of the Revolution, resigned from the
Army ih protest agains£ the increasing favoritism
shown: to known Communists.18 The next day Matos was
arfested, charged with treason, subsequently tried_

and sentenced to twenty years in prison. Shortly

afterwards, Castro himself called a secret meeting

of the National Agrarian Reform Institute managers
at which he outlined a plan to communize Cuba within
three year_é_:.19 There the suspicions of Dr. Manuel
Artime, the manager in Oriente Provihce, were con-

firmed. "I realized," Artime later said, "that I

was a democratic infiltrator in a Communist govern-

ment."20

DocId:32273595 Page 16
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'refugeeS-as a guerilla force. to overthrow Castro.

GéO-Artime returned to Oriente and began or-
ganizing'studehts and peasants to fight against
Castro and Comﬁuﬁiéﬁ;' By early November each pro-
vince in Cuba had an element of Artime's new under-

ground movement. . It was called the Movimiento de

Recuperacion Revolucionaria (MRR). It was the first

anti-Castro action group originating from within

Castro's own ranks.

Q?g) By the summer of 1960, it hed become ob-
v1ous both within and outside of Cuba that the founda-
tion for an eventual confrontatlon between Castro and
anti-Castro forces had been laid. The Elsenhower

22
Administration had cancelled the Cuban ~sugar quota.

Mikoyan had visited Havana and Raul Castro had gone

to Moscow. 2> Ernesto "Che" Guevara had proclaimed
publicly that the Revolution was on the road set by

Marxband Allen Dulles of the Central Intelligence

' Agency had said in a speech that Communism had per-

verted Cast'ro's‘revoluticn.24 JHIB»GY then, ,Castro
had seized mofeAthan $700 million in U. S. prcperty
within,Cub_a,zl5 |

<;2%) On March 17, 1960, President Eisenhower

authorized the CIA to organize, train, .and equip Cuban
| __ 26
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Soon it became common knowledge within'Cuba that a

liberation army was being formed and that a political
, . g L. 27

structure in exile had been created. As the

flight from Cuba increased in size and fervor, the

exile community in the United States grew in spirit

and confidence. -One historian captured the special

characteristics of the new arrivals;

They were new types of refugees. Instead
of a home, they were seeking temporary
asylum. They found it along the sandy
beaches and curging coastline of Florida.
They arrived by the thousands, in small
fishing boats, in planes, chartered or

‘- stolen, and crowded into Miami. Along
the boulevards, under the palms, and in
hotel lobbies, they gathered and plotted
their counter-revolution. Miami began
to take on the air of a Cuban city. .
Even its voice was changing. Stores and
cafes began advertising in Spanish and
English...Everyone talked of home only
one hundred miles away. And everyone
talked about the great liberation army
being formed inzghe secret camps some-
where far away.

(JLQ By April, 1961, the more than 100,000 Cubans
who had fled Castro's Revolution lived in anticipation
of its overthrow. They had been buoyed in that hope

"by public pronouncements of support from the United
States.Government.- In his State of the Union address,

: - President Kennedy had spoken of "the Communist base

DocId: 32273595 Page 18
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established 90 miles from the United States," and
said that "...Communist domination in this hemi-

sphere can never be negotiatec?i.‘"29 In addition, the

-

Cuban exiles had been organized, directed and almost

totally funded by agencies of the U. S. Government,
30

principally the CIA.
(;%D From an historical.pefspective, in light of

its later radical change, the attitudé of the Cuban

exiles toward the U. S. GoVernment prior to the Bay

of Pigs is especially significant. Author Haynes

Johnson who, in writing a history of the invasion,

collaborated with the top Cuban leaders, including
Brigade civilian chief Manuel Artime, described that
attitude in detail:

From the beginning, the Cuban counter-
revoluticnists viewed their new American
friends with blind trust. Artime was no
exception. He, and later virtually all
of ‘the Cubans involved, believed so much
in the Americans -- or wanted so desper-
ately to believe -- that they never ques-
- tioned what was happening or expressed
doubts about the plans. Looking back on
it, they agree now that their naivet€ was
partly genuine and partly reluctance to
turn down any offer of help in liberat-
ing their country. 1In fact, they had
little choice; there was no other place
to turn. Some, of course, were driven
by other motives: political power and
personal ambition were involved. Even

DocId: 32273595 Page 19
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v - 10

more important was the traditional Cuban
attitude toward America and Americans.

To Cubans the United States was more than
the colossus of the North, for the two
countries were bound closely by attitudes,
by history, by geography and by economics.
The United States was great and powerful,
the master not only of the hemisphere but
perhaps of the world, and it was Cuba's
friend. One really didn't question such
a belief. It was a fact; everyone knew
'it. And the mysterious, anonymous,
ubiquitous American agents who dealt with
the Cubans managed to strengthen that
belief.31.

QQ@) This "blind trust" by the Cuban exiles in
the U. S. Government prior to the Bay of Pigs was
specifically noted by the military commander of the

2506 Brigade, José (Pepe) Pérez San Roman: "Most

of the Cubans'were there," he said, "because they

knew the whole operation was going té be conducted by

‘the Americans, not by me or anyone else. They did

not trust me or anyone else. They just trusted the

Americans. So they were going to fight because the

United States was backing them. "32

éfa The débacle at the Bay of Pigs was not only
a military trégédy for the anti-Castro Cuban exiles
but also a painful shattering of their confidence in
the U. S. Government. The exile leaders claimed that

the failure of the invasion was a result of the lack

DocId:32273595 Page 20
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of promised air support, and for that they directly
blamed'President Kennedy.33 Particularly galling
to them was Kennedy's public declaration to Soviet
Premier Khrushchev at the height of the invasion,
when the Brigade was being slaughtered in the swamps

of Bahia de Cochinos: "...I repeat now that the

United States intends no armed intervention in
Cuba."34 _ |
G;ﬁv Even those exile leaders who were willing -

to rationalize the extent of Kennedy's responsibility
were dissuaded when Kennedy himself admitted the
blame.. Cuban Revolutionary Council leader Manuel
— - ExecutivVe. SeSsion

4%§;tonio de Varoeizgin hisAtestimony before the Com-
mittee, told of the President gathering the Council
members together at the White House when it became -

. . s 0/
clear that the invasion was a disaster. Z:Verona?:jre—

R

called: "We were not charging Mr. Kennedy with any-
thing; we just-wented to clarify. We knew that he

x didn't have any direct knowledge of the problem, and

: EE \ we knew that he was not in ‘charge of the military
A\

-

L

effects directly} Nevertheless, President Kennedy,

to finish the talks, told us he was the one ~-- the

w33

only one responsible. ‘A few days after theﬁ

HW 53080 DocId:32273595 Page 21



HW 53030

v - 12

meeting, the White House issued a public statement

declaring that President Kennedy assumed "sole re-

- sponsibility" for the U. S. role in the action

against Cuba.
(&ﬁ) The acceptance of responsibility did not

cut the bitter disappointment the Cuban exiles felt

~toward the U. S. Government and President Kennedy.

Much later, captured and imprisoned by Castro, Brigade
Commander San Roman revealed the depth of his re-
action at the failure of the invasion: "I hated

the United States," he said(<"and I felt that I had
been betrayed. Every day it became worse and then I
was getting madder and madder and I wanted to'get

a fifle and come and fight against the U. S.?37
(3@} Preminent Cuban attorney Mario Lazo wrote

a book cauStically titled Dagger In the Heart.;8

"The Bay of Pigs defeat was wholly self 1nfllcted o

— e R o g AR W T 8
R et e e s She

ln Washlngton,"'Lazo wrote.

i s o e v T ‘——'V
Kennedy told the truth when he. publlcly
accepted responsibility...The heroism
of the beleaguered Cuban Brigade had
been rewarded by betrayal, defeat, death
for many of them, long and cruel im-
prisonment for the rest. The Cuban
‘people and the Latin American nations,
bound to Cuba by thousands of subtle ties
of race and culture, were left with
feelings of astonishment and disillusion-
ment, and in many cases despair. They

DocId: 32273595 Page 22
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" had always admired the United States as

strong, rich, generous -- but where -
was its sense of honor and the capacity

~of its leaders?

. The mistake of the Cuban fighters
for liberation was that they thought
too highly of the United States. They
believed to the end that it wggld not
let them down. But it did...

‘39 President Kennedy was well aware of the

bitter legacy left him by the Bay of Pigs debacle.

It is not now possible to document the changes in

Kennedy's personél attitude brought about by the

military defeat, but the firming of U. S. policy

toward Cuba and. the massive infusion of U. S.
to clandestine anti-Castro operations in the wake!
of the Bay of Pigs CEEEEDED
as "the Kennedy vendetta."

P . ,
{ 359 What can be documented is the pattern of
X 4

Was

40

U. S. policy between the period of the Bay of Pigs

failure in April, 1961 and the Cuban missile crisis

in October, 1962. That pattern, replete with both

overt and covert maneuvers, had a significant effect

on the re-shaping of Cuban exile attitudes

c

it was abruptly reversed, whave provided the

and, when

motivation for involvement in the assassination of

President Kénnedy.
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(3§In retrospect, the period between the Bay

of Pigs and the Cuban missile crisis can be considered
the high water mark of anti-Castro activity, almost
every'manifestation of the U. S. policy providing a
reassurance of support of the Cuban exile cause. As

a matter of fact, only a few days after the Bay of
Pigs invasion, President Kennedy delivered a particu-
larly hard-line address before the American Society

of Newspaper Editors on the implications of Communism
in Cuba. "Cuba must not be abandoned to the Com-
munists," he déclared. In appealing for support from
Latin America, he indicated that the United States
would expe%t more from the nations of the hemisphere
" with regard to Cuba and asserted that the United
‘States would not alLow the doctrine of non-interven-
tion to hinder its policy. Said Kennedy, "...our
restraint is not inexhéustible,".and spoke of Cuba

in the context df the "new and deéper_struggle."4l'

(E%Q When Castro, in a May Day speech, declared

Cuba to be a socialist nation, the State Department
retorted that Cuba was a full-fledged member of the
Communist bloc.42

ny Another U. S. response was the establishment

of the Alliance for Progress, after years of relatively
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little attention to Latin America's economic and

social needs.?3 President Kennedy gave the Alliance

Memotabl
COncept a & IR

launching in a speech in March,

1961 when he called for vigorous promotion of_

social and economic development in Latin America

through democratic means and, at the same time,

éledged substantial financial and political support.44
: (3@) While the campaign to broadén its Cuban

policy base was being pursued, the Unifed States

was

! proceeding on another course. In one of
the first unilateral efforts to isolate Cuba from
its allies, the United States in September, 1961 an-
nounced it woﬁld stop assistance ﬁo any country that
assisted Cuba: In December, Kennedy extended the
denial of Cuba's sugar quota through the first half
of 1962.45

<329_Meanwhile, the secret pblicy aimed at removing
Castro through assassination continued as FBI chieﬁ
J. Edgar Hoover informed Attorney General Robert
Kennédy in May that the CIA had used the Mafia in
"clandestine efforts" against Castro.46 In that month,
poison pills to be used in a plot to kill Castro were
47

passed to a Cuban exile in Miami by a Mafia figure.

In November, 1961, the CIA initiated'Operation
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MONGOOSE, designed to enlist 2000 Cuban exiles and
‘dissidents inside Cuba to overthrow Castro.

| (35& A{%#ough the bitter aftertaste of the Bay
of-Pigs invasion lingered in the <Cuban exile com-
munity, those who remained active in the fight
against Castro came to realize that these subsequent
actions of the Kennedy Administration were manifesta-
tions of its determination to reverse the defeat.

. d .

- What Kennedy hag euphemistically termed "a new and
deeper struggle" (supra) became, in actuality, a
secret war:

 ...the new President apparently

. perceived the defeat as an affront to his

pride. Within a matter of weeks he com-
mitted the United States to a secret war

- against Cuba that eventually required the .
services of several thousand men and cost
-as much as $100 million a year...Kennedy
entrusted its direction to the CIA, which
...conducted an operation that could be
described either as a _large-scale vendetta
or a small crusade."? _

/ .

: QB@) The fact that the agency of the U. S. Govern-
ment the anti-Castro exiles had most dealt with and
relied on prior to the Bay of Pigs became, after the
invasion failure, the cohtrolling force of the "secret
war" was another indication to the Cuban exiles that
the Kennedy Administration was, indeed, still
‘sincere about overthrowing Castro.

Within a year'bf the Bay of Pigs, the CIA
curiously and inexplicably began to grow,

to branch out, to gather more and more
responsibility for the'Cuban problem’.
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The Company was given authority to help
monitor Cuba's wireless traffic; to ob-
serve its weather; to follow the Castro
government's purchases abroad and its
currency transactions; to move extra-
ordinary numbers of clandestine field
operatives in and out of Cuba; to ac-
quire a support fleet of ships and air-
craft in order-to facilitate these

secret agent movements; to advise, train,
and help reorganize the police and- '
security establishments of Latin
countries which felt threatened by Castro
guerrilla politics; to take a hand in U-2
overflights and sea-air ELINT (Electronic
Intelligence) operations aimed at tracing
Cuban coastal-defense communications on
special devices; to pump...vast sums into
political operations thggght to be helpful
in containing Castro...

Gﬂy The nerve center of the United States'
"new and deeper struggle" against Castro was estab-
‘lished in the heartland of exile activity, Miami.
Theré, on a secluded, heavily-wooded 157l-acfe tract
that was part of the University of Miami's South
Campus, the CIAIset up é front operation, an elec-
tronics firm called Zenith Technological Servic'es.5
‘its code name was JM/WAVE and it soon became the
largest CIA installation anywhere in the world _
outside of its headquarters in Langley, Virginia.52

(@7 'The JM/WAVE station had, at the height of

its activities in 1962, a staff of more than 300

: . 53 .
Americans, mostly case officers. Each case officer -
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employed from four to ten Cuban "principal agents"”
who, in turn, would each be responsible for between

54 In addition, the CIA

10 and 30 regﬁlar agents.
set up 54 front fdrporations -- boat shops, real estate
firms, detective agencies, travel companies, gun

shops -- to provide ostensible employment forAthe
case.officers and agents operating outside of JIM/WAVE
headquarters-.55 It also maintained hundreds of pieces
of real estate, from small apartments to palatial \
homes, as "safe houses" in which to hold secret
meetings.56 As a result of its JM/WAVE oepration,

oW oF
the CIA‘became amoné&ugg/fiorlda s largest employers.

(ﬁf%} It was the JM/WAVE statlonk,thfeugh‘*fg*case—
éﬁﬁhﬁ%f? Wthh men*%eﬁair4MMﬁr1n?T€§§"38ﬁtro&%eé

ng45b*est~cases—fuﬁéedvthe anti-Castro groups.58

It was responsible'for the great upsurge in anti-.

57

Castro activity and the lifted spirifs of the Cuban
exiles as American arms and'weapons flowed freely
through the t:ainingvcamps and guerrilla bases
spotted around South Florida.59 Anti-Castro raiding
perties that left from small secret islands in the
Florida Keys were given the,"green light" by agents
of the JM/WAVE stafcion.60 The result of it all was
that there grew inAthe Cuban exile community a re-
newed confidenee in the U. S. Government's sincerity .

and loyalty to its cause.
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(;/3 Then came the Cuban missile crisis. The
more fervent Cuban ekiles were initially elated by
the possibility that the crisis might provoke a
final showdown with Castro.sl For several months
prior there was increasing pressure on President
.Kennedy to take strong measures against the build-
up of the Soviet presence in Cuba, which was becoming
daily more blatant. 1In a report issued at the end
of March, 1962 the State Department said that Cuba
had received from the Soviet Union $100 million in
military aid for the training of Cuban pilots in
Czechbslovakia and that the Soviet Union also had
provided from 50 to.75 MIG fighters as well as tons
of modern weapons fdr Cuba's ground forces. 62 For-.
tifying the Cuban exile's hope for action waé‘the
fact that the increasing amounts of Soviet weapons
moving into Cuba became the dominant issue in the
neWs in the succeeding months,'leading to Congres-
sional calls for action and a series of hara-line
responses from President Kennedy.63 In September,
Kennedy declared that the United States would use
"whaﬁever means may be necessary" to pfevent Cuba
ffom exporting "its aggressive purposes by force
or threat of force" againsﬁ "any part of the

Western Hemisphere‘."64
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@L{) The fervent hope of the Cuban exiles --
that the Cuban missile crisis would ultimately result
in the United States smashing the Castro regime --
was shattered by the manner in which President
Kennedy resolved the crisis. Cuba itself was rele-
gated to a minor role as tough negotiations took |

place between the United States and the Soviet Union,

'specifically through communication between President

65
Kennedy and Premier Khrushchev. The crisis ended

_J

when President Kennedy announced

that all IL-28 bombers were being withdrawn by the
Soviets and progress was being made on the withdrawal

of offensive missiles and other weapons from Cuba.

In return, Kennedy gave the Soviets and the Cubans a

"no invasion" pledge.

(4%7 If Kennedy's actions at the Bay of Pigs
first raised doubts in the minds of the Cubén exiles
about the President's sincerity and determination to
bring about the fall of Castro, his handling of the
hissile crisis confirmed Ehose doubts. Kennedy's
agreement with Khrushchev was termed "a violation"

of the pledge he had made three days after the Bay

 of Pigs invasion that the United States would never

' : 67
abandon. Cuba to Communism. Wrote one prominent

exile: "For the friendly Cuban people, allies of

the United States, and for hundreds of thousands of
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exiles eager to stake their lives to liberate their
native land, it was a soul-shattering blow."08
| <2%)The bitterness of the anti-Castro exiles
was exacerbated by the actions the United States
Government took to implement.the President's "no
invasioﬁ"_pledge. Suddenly there was a crackdown
on the very training camps and guerrilla bases which
had been originally established and funded by the
United States and the exile raids which once had
the Government's "green light" were now promptly
disavowed and condemned.

(%69 On March 31, 1963 a group of anti-Castro
raiders were arrested by British police at a train-
ing site in the Bahamas.Gg‘ The U. S. State Depart-
ment admitted it had given the British the informa-

- tion about the existence Qf the camp.70 That same
night another exile raiding boat was seized in

Miami harbor.71

On April 3rd, the Soviet Union
charged tha£ the United States "encourages and
bears full responsibility" for two recent attacks
on Soviet éhips in Cuban ports by anti-Castro exile
commandos.'72 The United States responded that it
was "taking every step necessary to insure that
such attacks are not launched, manned or equipped

from U. S. territory."73 On April 5th, the Coasﬁ

Guard announced it was throwing more planes, ships
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- and men into its effort to police the straits of

i ) ) ) 74
Florida against anti-Castro raiders. As a result
of the crackdown, Cuban exile sources declared that

their movement to rid their homeland of Communism

- had been dealt "a crippling blow" and that they had

lost a vital supply.link with anti-Castro fighters
inside Cuba. |

6;%9 There were numerous other indications of
the U. S. crackown on anti-Castro activity-following
the missile crisis. The Customs Service raided what
had long been a secret training camp in the Florida
Keys and arrested the anti-Castro force in training
there.75 The FBI'seized a major cache of explosives
at an ahti-Castro camp in Louisiana.76 Just weeks
later, the U. S. Coast Guard coopefated with the
British Navy'which had captured another group of
Cuban exiles in the Bahamas.77 In September, the
Fedefal Aviation Adminiétration i;sued "strong
warnings" to six American civilian pilots who had
been flying raids over Cuba.78 Shortly afterwards,
the Secret Service arrested a prominent exile leader
for conspiring to counterfeit Cuban currency destined
for rebel forces inside Cuba.79 In Ogtober, the

Coast Guard seized four exile ships and arrested 22
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anti-Castro raiders who claimed they were moving
their operations out of the U. S.
-[49 The feeling of betrayal by the Cuban exiles

was given reinforcement by prominent sympathizers

outside their community, as well as by'Kennedy's

~political opponents. Captain Eddie Rickenbacker,

chairman of the Committee for the Monroe Doctrine,
asserted: "The Kennedy Administrétion has committed
the final betrayal of Cuban hopes for fréedom by its
order to block the activities of exiled Cuban freedom
fighters to liberate their nation from Communism. "81
Senator Barry Goldwater accused Kennedy of "doing
everything in his power" to keep the flag of Cuban
exiles "from ever flying over Cuba again."82 Richard
Nixon urged the end of what he called the "guarantine"
of Cuban exiles.83

é;?) - of courée, the most strident reactions came
from within the anti-Castro community itself. Follow-
ing the U. S. Government's notification that iﬁ would
discontinue its subsidy.to thé Cuban Revolutionary
Council, its president, José Mird Cardona, annbunced
his resignation from the Council in protest against
U. S. poliéy_.s4 The Cuban exile leader accused
President Kennedy of "breaking promises and agreempéts"

‘ v 85
to support another invasion of Cuba. Cardona
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said the change in American policy reflected the
fact that Kennedy had become "the victim of a master
play by the Russians.."86

(%%) The extent of the deterioration of relation-
ships between the Cuban exiles and the Kennedy Admin-
istration is indicated in the State Department's
reply to Cdgfbné's charges. It labeled them "a
gross distortion of recent history.".87

Cf?) Against the pattern of United States crack-
down on Cuban exile activity during this period,
however, emerges a counter-grain of incidents which
may have some bearing on an examination of the .
Kennedy assassination. These incidents involve some
very significant Cuban exile raids and anti-Castro
operations.whichvtook place, despite the crackdown,
between the time of the missile crisis and the assas-
sination of the Presideht. In fact, in the midst
of the missile crisis, one of the most active Cuban
groups, Alpha‘66, announced that it made a successful
raid on the Cuban port city of Isabela de Sagua,
killing about twenty defenders, including Russians.88
On Oétober 15th, the same group sunk a Cuban patrol
boat.89 On Octbber 31lst, the.day after the blockade

was lifted, it struck again.go, Immediately after

the crisis ended in November, a spokesman for the
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group pledged new raids.91

» other anti-Castro

(5 3) During this period,
groupsaremained active. In April, a group calling
itself the Cuban Freedom Fighters reported bombing

. ) ) - 92 : ,
an oil refinery outside Havana. In May, the Cuban
government confirmed that anti-Castro rebels had
carried out a "pirate" raid on a militia camp near
Havana despite U. S.-promiseé izko take measures to

prevent such attacks."93

Later tha§>month( £he anti-"
Castro Internal Front of Revolutionary Unity reported
it had formed a military junﬁ:? in Cuba to serve as
"provisional government of Cuba ih arms." Shortly
afterwards, a group of returning Cuban exile raiders
claimed they had blown up a Cuban_refinery, sank ‘a
gunboat and killed "ﬁany" of Castro's soldie’rs.94 It
is not known exactly how many incidents took place
during this period, but in April of 1963 one anti-
Castro fighter asserted that, by then, the United
States Government knew of eleven raids on Cuba since
the missile crisis and did nothing.gs

' 4539 . One analyst, reviewing thét period of U. S.-
Cuban'relations, noted: "The U. S. Government's
policyetoward the exiles was equivocal and inconsis-

96
tent..."

HW 53080 DocId:32273595 Page 35



vV - 26

<3;?) It cannot be determined to what extent, if .
any, the military activities of the anti-Castro

exile groups were sanctioned or supported by the .
o2 both

Kennedy Administration g or by the CIAA At a

press conference in May, 1963, in response to a
guestion as to whether or not the U. S. Was giving
aid to exiles, President Kennedy was evasive: "We
may well be...wgll, none that I am familiar with...
i don't think as of today that w% are."97 And it
is known that by June, 1963,.tﬁéKéIA Qas supporting

JURE,
at least one Cuban exile group, th$=ﬁ§3254 under

what was termed an "éutonymous operations"” concept.98
65%9 In retrospect, this much is clear: With orA
without U. S. Government support and whether or not
in blatant defiance of Kennedy Administration policy,
there were a‘number of anti-Castro action groups
which were determined to continue -- and, in fact,
did continue =~-- their operations. The resignation
of Mird Cardona actually split the Cuban Revolution-
ary Council down the middle and precipitated a bitter
dispute among the exile factions.99 The more moderate
contended that without U. S. support there was

little hope of ousting Castro and that the exiles

should concentrate their efforts in mounting political
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pressure to reverse Washington's shift in policy.lOO

Other exile groups announced their determination to

continue the war against Castro and, if necessary,

to violently resist curtailment of their paramilitary
activities in the Kennedy Administration.lOl In

New Orleans, for instance, Carlos Bringuier, the
local leader of the Cuban Student Directorate (DRE)
who, coincidentally, would later have a contact with
Lee Harvey Oswald, proclaimed, in the wake of the
Miro Cardona reéigﬁation; that his éroup "would con-
tinue efforts to liberate Cuba despite action by the

U. S. to stop raids originating from U. S. soil.“loz

/57) I

seeds of defiance of the Kennedy Administration may-

PRI T TRt ekdrads Ehe

have been planted with the exiles even prior to the
Bay of Pigs invasion. In his history of the invasion,
Haynes Johnson revealed that shortly.before the
invasion, "Frank Bender," the CIA director of the
invasion preparations, assembled the e#ile leaders
together at the CIA's Gdatemaia training camp:

It was now early in April and Artime was
in the camp as the civilian representative
of the Revolutionary Council. Frank
called Pepe (San Roman) and (Erneido)
Oliva again. This time he had startling
information. There were forces in the
administration trying to block the in-
vasion, and Frank might be ordered to
stop it. If he received such an order, -
he said he would secretly inform Pepe
and Oliva. Pepe remembers Frank's next
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words this way:
'If this Happens you come here and make
some. kind of show, as if you were putting
us, the advisors, in prison, and you go
ahead with the program as we have talked
about it, and we will give you the whole
plan, even if we are your prisoners.'...
Frank then lau?hsd and said: 'In the end
we will win.® 10
C;ﬁ? That, then, is the context in which the
Committee approached the question of whether or not
the John F. Kennedy assassiantion was a conspiracy
involving anti-Castro Cuban exiles. Also kept in
mind was the testimony of the CIA's chief of its
Miami JM/WAVE station in 1963, who noted: "...'as-
sassination' was part of the ambience of that time..."104
GS'Q) In this section is detailed the result of
the Committee's examination of the most active anti-
Castro exile groups and their key leaders. These
groups were specifically selected from the more than
100 exile organizations in existence at the time of
_ ) i 105 , §
the Kennedy assassﬂaﬁtlon. Their selection was -
the result of both indépendent'field'investigation
by the Committee and the Committee's examination of
the files and records maintained by those federal
and local agencies monitoring Cuban exile activity

at the time. These agencies included local police

departments, the FBI, the CIA, the Bureau of Narcotics
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and Dangerous Drugs (now the DEA)/the Customs
Servicé, the Immigration and Naturalization Service
and the Department of Defense.
(ZQQ The groups selected.can be termed the
"action groups." These were the ones.most active
on both the military and propaganda fronts, the ones
which not only talked about anti-Castro operations,
but actually planned and carried out infiltrations
and raids into Cuba, conducted Castro assassination
attempts, weré involved in a multiégélicity of arms
dealings and had the most vociferous and aggreSSive
leaders. These were also the groups and-ihdividuals
" who took the brunt of the Kennedy Administration's
crackdown on anti-Castro operations when it came
after the-Cﬁban missile crisis. These were the ones.
who, in the end, were most bitter at President

F;m\l—la)

Kennedy, the ones who felt the most betrayed. TH,

these were the groups and individuals who had the
means and motivation to be. involved in the aésassina-
tion of the President.

(Eé&) The Committee, however, found no hard evi-
denae that any anti-Castro Cuban group or individual

was involved in Kennedy's assassination. Itﬁﬁﬁ?

HW 53080 DocId:32273595 Page 39



that there was some kind of association between Lee

Hafvey Oswald and individuals connected to at

[N

least two of the groups.

A
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The Odio Incident

{éi%) Within the

8 question of a;pqssfbie'
anti-Castro Cuban involvemen£ in the Kennedy assassination,
the Committee examined one incident which, over the yeafs,
has particularly intrigued ériticé of the Warren Commission's
investigation. It has become known as "the 0dio incident,"”
the principal person involved being a young Cuban exile
named Silvia Odio. |

(657 Here, in part, is how the Warren Commission detailed

the incident and its conclusions in its final Report:

The Commission investigated [Mrs. Odio's) statements

in connection with its consideration of the testimony of

several witnesses suggesting that Oswald may have been

]
_3, seen in the company of unidentified persons of Cuban or

Mexican background. Mrs. Odio was born in:Havana in
éfggz and remained in Cuba until 1960; it appears that
‘both of her parents are political prisoners of the

Castro regime. Mrs. Odio is a member of the Cuban

Revolutionary Junta (JURE);_an anti-Castro organization.
She testified that late in September 1963, three men
came to her apartment in Dailas and asked her to help

them prepare a letter soliciting'funds for JURE activities.

o o i 2

She claimed that the men, who exhibited personal familiarity

with her imprisoned father, asked her if she were "working

R MR v b
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in the underground," and she replied that she was not. She

testified that two of the men appeared to be Cubans,
although they alsq had some characteristics that she
associated with Mexicans. Those two men did not

state their full names, but identified themselves

only by their fictitious ﬁhderground "war names."

Mrs. Odio remembered the name of one of the Cubans

as "Leopoldo." The third man, an American, allegedly
was introduced to Mrs. Odio as "Leon Oswald,” and she
was told that he was very much intere;ped in the Cuban
cause. Mrs. Odio said that the men told her that they
had just come from New.Orleans énd that they were then
about to leave on a trip. Mrs. Odio testified that the
next day Leopoldo called her on the telephone and

told her that it was his idea to introduce the American
into the underground "because he is great, he is kind

of nuts."” Leopolao also said that the Amefican had been
in the Marine Corps and Qas an excellent shot, and that
the American said the Cubans "don't have any guts***because
President Kennedy should have been assassinated after
the Bay of.Pigs, and some Cubans should have done that,

because he was the one that was holding the freedom

of Cuba actually."

Although Mrs. Odio suggested doubts that the men
were in fact members of JURE, she was certain that

the American who was introdﬁced to her as Leon Oswald
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was Lee Harvey Oswald. Her sister, who was in the apartment at
the time of the visit by the three men, and who stated
that she saw them briefly in the hallway when answering
the door, also believed that the American was Lee Harvey
Oswald. By referring to the date on which_sheﬂgéved from
her former apartment, October 1, 1963, Mrs. Odio fixed
the date'éf the alleged visit on the ThurSday or Friday
;}J} : immediately preceding that date, i.e., September 26 or
y . g} f 27. She was positive that the visit occurred prior
4% f to October 1.
Qgg § During the course of its investiéétion, however,
the Commission concluded that Oswald could not have been ™
in Dallas on the evening of either September 26 or 27, 1963.
It also developed_considerable evidence that he was not
in Dallas at any time between the beginning of éeptember ' -
and October 3, 1963....

In spite of the fact that it appeared almoét certain
that Oswald could nbt héve been in Dallas at the
time Mrs. Odio thought he was, the Commission requested
the FBI to conduct further investigation to determine
the validity of Mrs. Odio's testimony. The Commission
considered the problems raised by that testimony .
as important in view of the possibility it raised that
Oswald may have had companions on his trip to Mexico.
The Commission specifically requested the FBI to attempt

to locate and identify the two men who Mrs. 0dio . stated
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ﬁj g Odio. He was accompanied by Lawrence Howard, a Mexican-
tﬁggf 5 American from East Los Angelgs and one Willigm Seymour
4? from Arizona. He stated that Seymour is similar in
% appearance to Lee Harvey Oswald; he speaks only a
few words of Spanish, as Mrs. Odioc had testified one
of the men who visited her did. While the FBI had not
§ yet completed its investigation into this matter at the
% time the report went to press, the Commission"has
E concluded that Lee Harvey Oswéld was not at Mrs. Odio's
\_ww”; ~apartment in September of l963£i)
éég) “ The unequivocality of thé Warren Commission's
conclusions. was. not. supported by the evidence. The Commission
had based its definite conclusion oh two points: One was
the "considerable" evidence that Oswald could not have been
in Dallas on the evening Mrs. Odio‘alleges’she.saw him;(z)
HW 53080 DocId:32273595 Page 44
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\ were with the man she thought was Oswald....
X On September 16, 1964, the FBI located Loran

2y

T

Eugene Hall in Johnsandale, Calif. Hall has been
identified as a participant in numerous anti-Castro

activities. He told the FBI that in September of 1963

e A A e ey e
e T~

he was in Dallas, soliciting aid in connection with

anti-Castro activities. He said he had visited Mrs.

i
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the other"was the FBI's report of Loran Eugene Hall's
speculation that Odio misidentified his companion, William
Seymour, as Lee Harvey Oswald.‘3)
(7@) Although the Warren Commission Report states that
Odio "fixed" the date of the alleged Oswald visit on
September 26 or September 27, she actually told the FBI
that she was not at all positive about the exact date. (4)
Sgéms;%d:it‘might have been as early as September 25,(5)
(7/5)The Wérren Commission asserted‘that Oswald left
New Orleans by bus for Houston, on his way to Mexico, on
(6) |

September 25. Yet there was no documentary evidence

passenger could recall seeing Oswald on that bus.(7) . In

fact, Warren Commission General Counsel J. Lee Rankin

asked the FBI to investigate the possibiiity that Oswald

(8) when a neighbor saw

(9)

left New Orleans on Septeﬁber 24,
him leaving his apartment carryin@'two'suitcaseé.
Rankin @ointed out in his lefter to J. Edgar Hoover ﬁhat
"Marina Oswald told the Commission that her husband told .
her he intended to leave New Orleans the very next day
following her departure on September 23, 1963. She has
also indicated that he told her an unemployment check

would be forwarded to Mrs. Rﬁ@ Paine's address in Irving
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’////1\ from his post office box in New Orleans.... It also seems impos-
sible to us that Oswald would have gone all the way back to the

@Z{y

Winn-Dixie store at.4303 Magazine Street to cash the unemployment
check which he supposedly picked up at the Lafayette Branch of

the Post Office@ when he could have cashed it at Martin's Restau-
rant, where he had previously ;ashed many of his Rei]y checks and

one unemployment check. _That is particularly true if he received

e e bt e e e A e e o T ™

/" the check on September‘25, 1963, as previously thought, and had
___’l left his apartmént with his suitcases the evening before.”lg/
v<77 b>The FBI never came up with any evidence which resolved
the.questions raised in Rankin's request. In sum, the Warren Com-
mission developed no hard evidence -whish-could substantiate the |
fact that Oswald was or was not in Dallas during the time. period
0dio said she saw him.

(7\¢> Although the Warren Commission stated that the FBI had
not yet completed its investigation at the time its report went
t0'press,ll/ it was only two days after its September 16, 1964,
interview of Loran Eugene Hall that the FBI interviewed William
Seymour, who denied he ever had any contact with Silvia 0dio and

that he had been in Dallas with Hall in September, 1963.13/ The

FBI subsequently confirmed the fact that Seymour was working in

~Florida during September,.1963.l§/ On ' -\
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September 23, 1964, the FBI interviewed Loran Hall's

(14)

other associate, Lawrence Howard. Howard also denied

he had ever contacted Silvia Odio.(lS)

The FBIvthen
went back and re-interviewed Hall who then said that he
had been accompanied on his'trip to ballas not by
Seymour but by a Cuban friend he knew as "Wahito" and

that he no longer recalled any contact with Odio‘(le)

The FBI determined that "Wahito" was Celio Sergio Castro(17?
who, when interviewed, said he had never heard of or met

(18)

Silvia Odio. On October 1, 1964, the FBI showed

Silvia Odio photographs of Loran Hall, william Seymour,

(19? She examined

Lawrence Howard and Celio Sergio Castro.
the photographs and said that none of the individuals
were identical to any ofvthe three men who had come to
her apartment door in Dallas.(zo) |

(%59 In view of the prematurity of the Warren Commission's
conclusion based on the impeached_Loraﬁ Hall allegation
and the unresolved question of Oswald's whereabouts at. the
time, the Committee considered the Odio incident one of
the lingering enigmas in the original assassination investi-
gation. Unfortunately, the nature of the incident makes
it, from an investigative standpoint, particularly suscept-
ible to the erosive effects of time. The canvassiné, for

instance, of both pro-Castro and anti-Castro groups in

Dallas, New Orleans and Miami in search of descriptive
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similarities to the men who visited‘Odio might have been
fruitful at the time; today it would be i;;éégggiiate. The
construction of a compostie sketch of the individuals when

their features were still fresh in Odio's memory might have
provided prodﬁctive ev;dence 15 years §§5€ today it would be'

of guestionablée value considering the natural adulteration.of
recall over that period of time. A search for the car :Eﬁﬂﬁg-
the men were driving might have been very pfoductive at the
time; today it would be useless. The Cqmmittee wa§>ﬁherefor§3
handicapped by the limitations of the initial investigation

and the paucity of evidence developed. The valid investigative
approaches remaining were distressingly limited. Nevertheless,
because of the potential significance of the Odio incident -

to a possible conspiracy in the Kennedy assassination, the
Committee decided that, in addition to pursuing any substantive -
leads it possibly could, it.would also attempt to verify the - -.
record regarding Silvia Odio's credibility and the details

of her allegations. .

_C?i) Also of interest to'the Committee, of coufse, were .
the initial assertions of Loran Hall that he'and two associates,
William Seymbur and Lawrence Howard, were the ones who had
(21)

visited Odio in Septembéf. All three had been actively

involved in anti-Castro activity and were members of a group of

(22)

soldiers of fortune called Interpen. The group was arrested

at No Name Key, Florida, in Debember, 1962 as part of the Kennedy

Administration's crackdown on anti-Castro operations.(23)

That
poliéy, which highly incensed the anti-Castro and right-wing -

factions, was the result of an agreement Kennedy had made with
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24
Khrushchev and Castro.( ) Those factions considered the

agreement a "betrayal".(zs)

(7a§ Loran Hall provided sworn testimony to the Committee

at an Executive Session on Octcber 5, 1977. Here is an
excerpt from that testimony:
Q: Did there come a time when the FBI spoke to

to you‘about whether or not you visited Silvia 0Odio in

{ September, 19632

|

' Hall: Yes, there was.
...Q: Who spoke to you?

Hall: An FBI agent.

i
hk ; -
N : Q: At that time were you advised why you were
3 3
V{g . being questioned about Silvia Odio?
th
“ﬁ?l § " Hall: I really don't recall. He stated as I

5
(S

et et s et

recall, he stated something to the effect that were you
ever in Dallas, Texas, and I said yes. He said do you
know a Mrs. Odio, and I-said I don't recall knowing a
Mrs. Odio. I think Ibknew a Professor Odio, who was a

professor at Texas, some univerity in Texas, just outside

of Dallas, as I recall. He asked me anyway about the

apartment building on Magellan, and I said it is possible,

lf‘ said no, I do not have. And I said, it is possible I met

her but I don't recall.
_~——* maybe a month or two. .

«++Q: And you told him you were there with Howard
and Alba?
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'Hall: Yes.
Q: On the first trip?
p
Hall: Yes. ...we both read the same FBI report.
You know it is directly contradic;ory to what I am saying.

Q: So it is your testimony that at no time did

\}' Wi .

C?ﬂé ~}j you ever tell an FBI agent that you were in Dallas accompanied
437 { :
i 11114 i

c%g § by Lawrence Howard and Wllllam Seymour, is that your

testimony?
Hall: That is true.

Q: Were you ever directly or indirectly involved

with Silvia Odio in acquiring military equipment for anti-
'\Castro raids?
— (26)
Hall: No, I was not. L

e e e o o e S A Y oo,

e ‘ .
C752ﬁ€0mmittee ipveetsgetore interviewed Lawrence Howard
on May 23, 1978. Howard stated he has never met Silvia

Odio.(27)

)Committee Investtgabors also interviewed William
Seymour, who acknowledged his relationship with Hall and

Howard but did not recall any detailé of a trip.to Dallas,

including meeting any Cubans there.(zs)

i?é} The Committee felt it important early in its in-

vestigation to examine in detail the substance of Silvia
Odio's aliegationsAas well as their credibility. One of

" the problems'faéed by the Committee was 0dio's negative
attitude toward a governmental investigétionAof the Ken-
nedy assassination. Her‘attitude, she said, was the result

» - (29)
of her relationship with the Warren Commission. . She
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expressed sharp disillusionment with the Warren Commission
and said that it was obvious to her that the Commission
did not want to believe her story.(30) A Committee in-
vestigator noted that her whole demeanor was "one of sharp
distrust of the government's motives. She claims she feels
she was just used by the Warren Commission for their own

ends and she does not want to be put in the same position."(Bl)

Nevertheless, after contact was established by the Com-

mittee

=, Odio's cooperation with the
Committee was excellent and she voluntarily_submitted to
interviews and, subsequently, sworn testimony.

- I éyrquuub IhaM&LLm
(77) Bastdally; the—Ge PP

-that Odio's
story remained:consistent with her Warren Commission

D et

testimony. There are, however, details conCerning Odio,
her background and certain points of her story developed
by the Commlttee)whlch should be noted.

73) Silvia Odio was one of ten children of Amador
and Sarah Odio who were sent out of Cuba when their
parents began'taking an active part in'a counter-revolu-
tionary movement shortly after Castro took power;(32)
Amador Odio was among Cuba's wealthy aristocracy, the
personal friend of diplomats and ambassadors, including,
during the last days of the United States' presence there,
(33)

Odio was owner

of the cduntry's largest trucking business and was once
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described in Time Magazine as the "transport tycoon" of

(34)

Latiﬁ America. Yet, from their youth, both he and

his wife Were active, front-line fighters against the

succession of tyrants who ru;ed Cuba. During the reign

of General Gerardo Machado in the '30s, Sarah Odio was

captured and beaten with a machete until her ribs were -
(35)

broken. Twice during the dictatorship of Fulgencio

Batista, the Odios were forced into exile for their
‘ (36)

" the main supply line for the weapons and ammunition whic

kept Castro's hopes alive in the mountains. Yet when th

Q@Wﬁ;yﬁ“

\ta

Amador Odio's trucks were

h

e

Odios decided that Castro had "betrayed the revolution,"(37)

they were among the founding members, with Manolo Ray,

of one of the early, most aggressive anti-Castro groups,
38
the Movimiento Revolucionario del Pueblo (MRP). (38)

(77 Amador and Sarah Odio were arrested by Castro

(39)

on October 26, 1961. Their arrest was the result of

the capture of MRP national coordinator Reynald Gonzales

(40)

in hiding on their country estate. #Ironically, the

Odios had once hosted the wedding of one of Fidel Castro'

sisters on the very estate, a large, resort-like retreat

(41)

in ‘El1 Cano, outside of Havana. Later, Castro would
turn it into a national women's prison and Sarah Odio

would spend eight years incarcerated there, while her
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husband was placea in a cell on Isla de Pinos?%f42)
Reynald Gonzales had been wanted in connection with his
involvement in the»assassination attempt on Castro that
had been organized by Antonio Veciana.(43)

C?Q) Silvia was the oldest of the Odios' tén children.(44)

She had been sent for her early education to a private

girls' school near Philadelphia and later returned to
(45)

A /.
'A*JLaw/School there.

e

Cuba apd attended

Vd

,igfj When her_parents’here arrested, Silvia Odio was

24 years old, living in Puerto Rico with her husband and

four young children.(46) The next year her husband, sent

to Germany by the chemical firm for which he was working,

(47) Destitute and alone,

(48)

deserted her and the children.
she began having emofional problems. By that time,

Silvia's younger sisters, Annie and Sarita, were settled o -
in Dallasi(49) Sarita, a student at the University of
Dallas, had become friendly with Mrs. Lucille Conheil,
the leader of a women's club at a local Episcopal cﬁurch
who had organized a club program to provide financial and
social'support to the Dallas Cuban RefugeeFCenter.(SO)
Connell also happened to be very active in the Mental

Health Association of Dallas and, since her son was a

psychiatrist, had personally acguired an interest in mental
(51) .

T

health problems. When Sarita told Connell of her
sister Silvia's plight, Connell made arrangements to have

Silvia move to Dallas and to also receive psychiatric
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treatment for her emotional problems at the Southwestern
Medical School.(sz)
ngg According to Connell, who for a period was
Silvia's closest confidante, Silvia's emotional problems,
brought on by her suddenly being left alone with four
young children, her parents being imprisoned and her life-
style abruptly changing from one of wealth to one of deep
destitution, were manifested in attacks of total loss of
consciousness "when reality got too painful to bear."(53)
Connell said she personally witnessed Odio suffer these
attacks in her home when she first arrived in Dallas, but
with psychiatric treatment their frequency subsided and
they subsequently ended:.-- until the Kennedy assassination.(54)'
(83) "~ Silvia Odio had moved toﬁgllas in March of 1963.(55)
By September of 1963 she Was well—estabiished in the com-
munity, had a decent income from a good job, had her
emotional problems under control and was doing Qell'enough

(56)

to be planning a move into a better apartment. She was
scheduled to make that move on October 1, 1963, a Monday.(57)
The week before, she recalled, she had done some packing in

preparation for the move and there were boxes scattered

across her living room floor which she had to jump over

AT e Tt TN < T Y e e,

T (58)

e e

58 .
to get to the door. Her sister Annie, who was then 17, R

had come to the apartment to help her and babysit with her
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(59)

children. When the doorbell rang early one evening

in that last week of September, it was Annie who went to

the door to answer it.(so)

r';‘ ) ) '
(6%9 The complex in which Silvia Odio lived at 1084

Magellan Circle in Dallas was a series of garden-type -

rental apartments, two-story units with four apartments

(61)

to each unit. - The two lower units had front doors

which faced a common inner vestibule which, in turn,
bordered a small, open cement porch elevated a few steps

above the ground level.(62) Both the vestibule and porch

(63)

had overhead lights. Silvia Odio lived in Apartment

(64)

(ﬁﬁb) Annie Odio provided the Committee with a sworn

(65)

statement of her independent recollection. She re-

membered the evening when three men came to the door of

Silvia's apartment in Dallas.(66)

(67)

_ One of the men asked

Heﬁinitially'épéke English’but

R

to speak to Sarita.
when Annie answered him in Spanish he subsequently also

spoke Spanish.(sg) Annie told him that Sarita didn't live

there.(sg) Then, éccording to Annie's_recoilection: h
"He said something, I don'trecall exactlywhat, perhaps-

something about ﬁer being mérried, which made me think_that

they really wanted my siéter Silvia. I recall putting \\ﬁ;

the chain on the door after I told them to wait while

: I went to get Silvia. I don't éxactly recall but they

may have also said something about belonging to JURE,
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he anti-Castro movement.“zg/

(35&9 Annie also recalled that Silvia was 1nitﬁa11y reluctant
to talk with the strange visitors because she was getting dressed
to go out. But she remembers Silvia coming out in her bathrobe

to go to the door.Zl/ Annie said that she could only recall what
one of the two Latin men looked like, but it is not a specific
recollection, only that he was heavy set, had dark shiny hair

combed back and "looked Mexican.“lg/

' 73/

She said "the one in the middle

was American.
<85£> In testimony to the Committee, independent of her sister's,

Silvia Odio also recalled that it was early evening and that she was

getting dressed to go out when the three men came to the door.Zi/

(8,]

She recalled that it was a weekday because she worked that day.—~/

She said the men identified themselves as members of JURE, spoke

of both its founder, Manola Ray, and her father, who had worked

closely with Ray.lg/ "0dio said that almost all the conversation

she had was with only one of the men, the one who jdentified himself

as ”Leopo1do.“zz/

<85¢O(kﬁo was positive in her recollection of the name "Leo-
poldo"lﬁ/ but said that the men admitted to her they wer giving her

NZE/

aliases or "war names. She is less certain of the other Latin's

name, but belijeves it
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might have been "Angelo" or "Angel."(so) She described

him, as her sister did, as being gtocky, with black hair

(81)

and looking"more é Mexican than anything else." The

Y

third Visitor, the "American{" ‘was introduced to her

as "Leon Oswald.ﬁ*83) She said "Leon Oswald" acknowledged

the introduction with a very brief reply, perhaps in

(84)

idiomatic Spanish, but she later concluded that he

could not understand Spanish because of his lack of re-

action to her Spanish conversation with “Leopoldo."(85)

{Q%Q Silvié Odio has been relatively consistent in
her testimony to the Warren Commission and to the Committee
in her specific descriptions of the three visitors.(as)
Her desbriptiénldgf"Leopoldo" is especially noteworthy
because he has certain very distinct features, including
‘ (87)

an unusual hairlihe that is sharply recessed on the sides. -

Her description of "Leon Oswald"™ is, of course, similar to

(88)

‘the characteristics of Lee Harvey Oswald. There is

absolutely no doubt in her own mind that her visitor was,

(89) She points out that she

in fact, Lee Harvey Oswald.
did have ample opportunity to view him, her cbnversation
with the three men lasting more than twenty minutes, her
viewing distance being only about three feet and the light
(90) She also recalls, but

not very clearly, that "Leopoldo" may have told her that
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(91)

they had just come from New Orleans.
(2?27 Odio told the Committee, as she did the Warren
92
Commission,( ) that the reason the men came to her was to

get her help in soliciting funds in the name of JURE from

(93)
local businessmen. She said: "He (Leopoldo) told me

that he would like for me to write them in English, very
#7 nice letters, and perhaps we could get some funds."(94)
éﬁ hat is not ihconsistent with the vague recollection of
7 her sister Annie, who was in the apartment'at the time
"/ the conversation was being cohducted through the open
:door in the vestibule. She recalled that the men came
— because "they wanted something translated."(gs)

(%?5) According to Silvia Odib, her conversation with
"Leopoldo" ended without her.giving him any commitment to
do anything, but he gave her the impression he would

(96)

- contact her again. The visit ended without "Leon"

or "Angelo" having any conversation with her aside from

(97) After the men left,

(98)

a brief greeting word or two.

Odio decided to go to the window and watch them. She

saw them get into a red car that was parked in the drive-

(99)

way in front of the apartment. She said she could

not see who was driving the car, but did see “Angelo" on
the passenger side of the car.(loo)

,??) The cloudiest part of Odio's recollection con-

cerns the telephone call she later received from
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" w (101) )
Leopoldo. It could have occurred, she said, the
day after the visit or two days after the visit.(loz) She
(103)

thinks it was in the afternoon, but she cannot remember.
She thinks it was on a Saturday, when she wasn't working,

(104) She is, however, relatively

but is not certain.
clear in her recollection of the gist of what "Leopoldo™
told her when he called her on the télephone and that, too,

is consistent with her testimony before the Warren Commis-

,sion.(los) She said that "Leopoldo" told her that "the

. Gringo" had been a Marine, that he was an expert marksman

n (106) She recalled: "He

and fhat he was "kind of loco.
said that the Cubans, we did not havé'any guts because we
should have assassinated Kennedy after the-Bay of Pigs."(107)
CﬁQ} On the day that President Kennedy was assassinated,
Silvia Odio was coming back from lunch when she heard the

news. "As soon as we got back to the office, every-

body‘had their radios on and everybody was listening to
it,™—ste~—recerded=PBy the time the news came that the
President was dead, the president of the company told us
that we could go home; I started going back to -- I was
very frightened and very upset...I started moving across
the warehouse towards the parking lot where we kept our
cars...T think next I had‘passed,out. My mind was going
around in circles..."(los)

\ .
(?4) During her testimony before the Committee, Odio

was asked if, when she heard that Kennedy was assassinated,
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she thought of the three men who had visited her apartment

almost two months prior. Her reply: "Oh, very definitely,

o (110) '
She added: "I had put them out

w(111)

very definitely.
of my mind, but they came back that day.

'<Qé> The next thing she remembered after blacking

out was regaining consciousness later in a hospital room.zllz)

She recalled that her sister Annie had just'§é¥keéﬁiﬁh(ll3)

She remembered watching the firstvimage of Oswald she saw
coming across the television screen in'fhe hospigal room:
"Annie and I sort of looked at one anothervand sort of
~gasped. She said( 'Do you recoghize him?' T said yes,
and I said, 'Do you recognize him?' She said, 'It is the

same guy, isn't it?' I said, 'Yes, but do not say any-

thing. rn (114)

Cﬁj) This 1s an excerpt from the independent sworn
statement given to the Committee by Annie Odio:

On the day of the assassination of President
Kennedy I had gone with my girlfriend, Cherie
Matlock, and some other friends to a place
where we could see the President's motorcade
pass by. I don't remember where it was, only
that it was quite a distance from downtown
Dallas and Dealey Plaza. After the motorcade
passed by we went to a drive-in restaurant
for some hamburgers. When we were coming

out of the drive-in we heard that Kennedy

was shot. When I first heard that Kennedy .
was shot I did not make any connection be-
tween the shooting and the men who came to
Silvia's door. Later in the afternoon I was
by myself in the Matlock home when I first
saw Oswald on television. My first thought
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was, 'My God, I know this guy and I don't
know from where! But I'm not going to
tell anybody because they're going to
think I'm crazy.' But I kept thinking,
'Where have I seen this gquy?' Then my
Sister Sarita called and told me that
Silvia had fainted at work and that she
was sending her boyfriend Jim, who is

now her husband to pick me up and take me
to the hospital to see Silvia. Sarita
did not tell me then why Silvia had faint-
ed. I remember that it was getting dark
when Jim picked me up and that we had to
drive by Dealey Plaza. I don't remember
Jim coming up to the room in the hospital
with me when I saw Silvia. I don't re-

- member anyone else in the room, but it was

for their

- Because they were extremely frightened, concerned

a very small room. Silvia was in bed. -

The first thing I remember when I walked

into the room was that Silvia started

crying and crying. I don't remember her

saying anything. I think that I told her:

'You know this guy on TV who shot Presi-

dent Kennedy? I think I know him.' And

she said: 'You don't remember where you

know him from?' I said: 'No, I cannot re-

call, but I know I've seen him before.'

And then she told me: 'Do you remember

those three guys who came to the house?' : -
And that's when I realized I had seen
Oswald before. And then when I realized
I had seen Oswald before. And then she
told me everything, including the fact
that one of the men had called back, that
she called him 'Leon,' that he said he
wanted to be called 'Leon,' and that he
said something like the Cubans should
kill Kennedy because of what he did with
the Bay of Pigs. Silvia also told me 3
that when she first heard that President
Kennedy was shot, she started saying:
'Leon did it! Leon did it!' I remember
that Silvia was very excited at the
hospital and that she kept saying that

she knew that Leon was going to do it, (115)

if. .

brothers and sisters and their own safety, worried
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about their mother and father in prison in Cuba and
terrifyingly bewildered about the meaning of the three

men's visit, Silvia and Annie Odio decided not to reveal

(116)

the incident. And it was, in fact, only ci;cuit-

ously that the FBI came to learn of it. -
(qu According to Silvia Odio's close friend, Lucille
Connell, she received a call from Silvia's sister Sarita

who told her that Silvia had fainted and was in éhe

(117)

hospital. Sarita also told her why Silvia had

fainted and the fact that Silvia had met Oswald and that

(118)

he had come to her apartment. Connell cannot recall

exactly when Sarita called; she said it was either the day

. . (119)
of the assassination or the day after. Howevér,- that

Sunday, Connellfsaid;w;he”wés.§§eaking on the telephone
to a friend of hers, Mrs. Sanford Pick, then Wworking as a
receptionist in a Dallas law firm office, when they.both
saw Ruby shoot Oswald on their tele&ision sets.(lzo)
Connell recalled: "And she said to me, 'Oh my goodness,
Ruby was in our office last week and had power of attorney
drawn for his sister." (121 h

(Q?é) Connell said that later that same day éhe happened

'to be speaking with another friend, Marcella Inspa, the

daughter of the head of the Dallas Cuban Relief Committee. 1_
Connell mentioned to Insua what her other friend had said

(122) -

about Ruby beiﬁg in her law office. . Insua, Connell

said, happened to have a class of American children to
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(123)
whom she was teaching Spanish. In that class, she

got into a discussion of the Kennedy assassination and
mentioned that_she knew someone who knew someone who had

. . 2 '
some dealings with Ruby.(l 4). It also happened that

there‘was a son of a local FBI agent in Insua s class. (123)
That%@ how,..subsequently, the FBI came to contact Connell
and learn about the Odio incident.(l ®)

6?7) The—éemmé%%ee-&erf&e&"that;4 factor in judging
Odio's credibility is evidence ;ggéh indicates that she
told someone prior to the Kennedy assassiantion that three
men visited her, that one of theﬁ was introduced to her as
"Leon Oswald," and that she was told‘that this "Leon" had
suggested assassinating President Kennedy.

6??) Silvia 0Odio told the Committee that immediately
after the visit of the three men, she wrotelto her fathef
in prison in Cuba to ask him if he knew who they-were.(127)
Amador Odio, who was released from érison in 1969 and is
now living in Miami, told Committee investigators that he
received Sflvia's letter and replied to it.(lzs) He did
not recall when he received the letter, but his reply,
dated December 19, 1963, indicates it was very likely in
late October or early November, 1963. (129) He wrote:

"Tell me who this is who says he is my frlend -- be careful.
I do not have any friend who might be here, through Dallas,

. 130
so reject his friendship until you give me his name."( )
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(???) Silvia Odio told the Committee she recalled,
although her recollection is "not very strong," that she

also told Lucille Connell prior to the Kennedy'assassina-

(131)

tion that three men had visited her apartment. She

said it had to have been before the assassination because
she did not see Connell after the assassination as the

result of a falling out between them.(l32)

Prior to that,
however, Odio said, she was frequently at Connell's house
and she specifically»recalled a dinner party, "which may
have had something to do with the Mental He;lth Associa-
tion or beén given in honor of some doctor or psychiatrist,"
at which, during a conversation in the library, she men-

(133) .

tioned the visit of the three men. - She said it would

have been very likely that .she told Connell because "she
was the type who was a very curious person about the : -.

details of your life. ' She always asked a lot of gquestions

about my life and what I was doing;"(l34)

C}CZL) Lucille Connell told the Committee she does not

recall Silvia Odio specifically telling her about Oswald

(135)

at any time, before or after the assassination. She

does not recall talking with Odio at a dinner party prior

to the assassination, although, she said, she may have.(l36)

She said her contact with Silvia Odio had not been frequent
(137)

il

within the months prior to the assassination.
(}019 The one person that Silvia Odio is most positive

in her recollection of telling prior to the assassination
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about the visit of the three men was her psychiatrist at

(138)

the time, Dr. Burton C. Einspruch. At the time of

the Kennedy assassination, Odio had been seeing Einspruch

(139) . usually on a weekly basis

(140)

for about seven months,
and occasionaliy more frequently. She was suffering
- from what Einspruch described as "a situational life
problem. She had a large‘family, she was semi-impoverished,
she was an immigrant, her parents were imprisoned...she
had all the difficulties one might anticipate a displaced
person would have." (141)
(/O%) Both the FBI and ﬁhe Warren Comﬁission staff
f gquestioned Einspruch after the assaééination.(l42) The
FBI report noted that Einspruch believed Odio "is telling
the truth."(;43) The Warren Commission staff report
noted that "Dr. Einspruch stated that he had great faith
in Miss Odio's story of having met Lee Harvey Oswald."(l44)
Neither report indicated that Einséruch had been guestioned
about the specific details of Odio's allegations, whether
he had been asked if Odio told him about the visit of the
> three men and, if she did, when she did.(lés)
(?ND%) In sworn testimony to the Committee, Einspruch
reiterated his judgement of Odio as a "truthful" person.<l46)

He said hevno longer had any files available to document

his recollection, but he believes that Odio's visits to
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him had been scheduled, at around the time of the assassina-

tion, on Wednesdays.(l47)

) '
6/6”19 Einspruch specifically recalled that Odio had
told him, dufing the normal coﬁrse of the "format" of
the sessions with her in which she related what happened

during the previous wéek,(l48)

(149)

“that she had been visited

by three men. He recalled that she told him of the

(150) He is definite

visit-prior to the assassination.
that she told him that two of the visitors were "Cubans
or Latins" and that the third was an "Anglo."(ISI) He

is not sure she mentioned the name "Leon"'ai his session

with her prior to the assassinationf(lszy

He did remember
that when he telephoned Odio on the day of or the day
after the assassination, she did mention "Leon" ‘and she
did "in a sort of histrionic way" coﬁnect the visit of the
three men to the Kennedy assassination and did recognize -
one of those men as "Leon."(153) ‘Einspruch could nb£ re-

call, however, that 0Odio told him prior to the assaésina-

tion that "Leopéldo" had telephoned her and spoke of

"Leon" suggesting Kennedy be assassinated.(154)
_ (;Cﬁﬁ) As noted earlier the Committee's ability to‘

investigate the substance of Silvia Odio's allegations was

severely restricted not only by the time that has elapsed

“since they were originally made but also by the lack of -

material available in the basic investigative files. Both
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the Warren Commission and the FBI were lax in the pursuit
of investigative leads when those leads still held a
potential for develoément; The description provided by
odio of at least one of the Latin visitors, for iﬁst@gce,
was detailed enough to justify a fhorough cahvaséing of
both the anti-Castro and pro-Castro militant Cuban com-
munities in Dallas, New Orleans.and Miami for individuals
with similar striking characteristics. That, in conjunc-
tion with a search for the specifically described'car‘the
men were seen driving, might have been'frqiﬁful. Committee
reviews of Warren Commission files and FBI reports reveél
no such investigative approach. Thé.focus, instead, was
on attempfing to determine the possibility Qf Oswald

beiﬁg in Dallas when Odio reported she saw him. That '

approach proved inconclusive.

(/03/ Nevertheless, there were other points <
a -

m&%@eeaéaéﬁicould be examined in attempting to determlne
the identity of the Silvia Odio visitors. The fact, for

instance, that the men claimed to know her father and have

knowledge of his activities appeared to be of p0551ble

:I% Oy/’f

discovered,

investigatory significance.

_ however, that a front page article in the Dallas News on

May 5, 1962, could have provided a source of background .;
information on Odio's parents.( >3) The article featured
a 1arge photo of Annie and Sarita Odio and detailed the

plight of their parents in prison as weil as their back-
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(1563
grounds. It also could be related to the fact that

"Leopoldo" initially asked for Sarita when Annie Odio

answered the door.(157)

(?Q)Z) Although the Committee considered the possibility
that the 0Odio viéitors were being deceptive in claiming
an association with the anti-Castro organization JURE,
it nevertheless attémpted to determine if they were, in
fact, members of that group. The Committee conducted

(158)

extensive interviews with Amador Odio, who was very

active with JURE in Cuba prior to his imprisonment, and

made an attempt to contact remaining members of the Dallas

(159)

chapter of JURE. Although the results of the Commit-

tee's efforts must be viewed in terms of the lengthy
period of time that had elapsed, the..Commidttee-cowkdiind
no present recollection of JURE members active in 1963

who used the war names of "Leopoldo" or . Angelo” or fitted
| Cousd  be  fmude oo
the descriptions provided by Silvia oOdiol\

676957 In addition, the Committee also interviewed the

founder and leader of JURE, Manolo Ray, now living in

(161)

Puerto Rico. Ray said he had been questicned by the

FBI about the Odio incident some time after the Kennedy

assassination, but he was asked only about Silvia Odio's

(162)

reliability and credibility. "They told me that

it .

she had met Oswald," Ray said. "I don't remember them

telling me that the men who came to her said they were
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(163)

members of JURE... Ray told the Committee that he

knew of no members of JURE traveling through Dallas in
4

September of 1963 in search of money or arms.(16 ) He

does not recall anyone by the name of "Leopoldo" or

(165)

"Angelo" associated with JURE at the time. He said

he had no American contacts in Dallas, nor did he receiVe
. . . (166)
any major financial support from anyone there.
‘\ . 3 . .
<<7OZ/ In addition to these attempts to identify the
Odio visitors, the Committee asked Silvia 0dio to review
some 300 photographs of Cuban activists, both pro-Castro
and anti-Castro, and individuals who had or may have had
some association with Lee Harvey Oswald and the Kennedy

assassination.(167)

She could not identiﬁy any of the
individuals in the photographs as being the two who came
to her apartment with "Leon Oswald." |

(;/9} Finally, the Committee requested the CIA to

sk-check on all individuals who used the

"war names" of "Leopoldo" and "Angelo" during the period

(L68)

of interest. The CIA comply resulted in the photo-'

graphs of three individuals who might have been in Dallas

(169)

in September of 1963. The photpgraphs were shown

to Silvia Odio with negative :esults.(l70)

CONCLUSIONS

+ aﬂquuLuf
seths that Silvia Odio's testimony

(}/5;/\’

is essentially credible. From the evidence provided in

‘the sworn testimony of corroborating witnesses, there is

no doubt that three men came to her apartment in Dallas
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prior to the Kennedy assassination and identified them-

b

selves as members of an anti-Castro Cuban organization.

From a_judgghent'of the credibility of both Silvia and

_Annie Odio, it must be concluded that there is a strong

pfobability that one of the men was or appeared to be

Lee Harvey Oswald. ”J--csw,  reaek Mo
coued e fCadlad.
concluSLOn as to the significance of that visitl, =

werd  Conduitr ok ol

~fthe p0551b111Q§€@£ Oswald actually

haﬁeng some association with JURE, the anti-Castro group
headed by Manolo Ray, and the—peeeébé&&;y that’Oswald

wanted it to appear that he had that association in order

_to implicate the group, politically a left-of-center

Cuban organization, in the Kennedy assa551natlon

éi&i&J-ﬁwhéwLAN

(//2;> T Siezititin e ad-ge= t -roach no definite
M \:e: renehad

conclusion on the specific date of the visit) The possi-

bility that it could have been as early as September 24th,

the morning of which Oswald was seen in New Orleans,

exists. The visit was more likely on the 25th; 26th, or

27th of September. If it were, then Oswald, judging from

“évidence developed by both the Warren Commission and this

Committee, had to Have had access to private transporta-

u\' “ailyg
ﬁ'x..ex

tion, a situation which almost mandates a consplratorlal

involvement.
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pamm—

: (/ /3> The—Committe—found Lhe scope of its investiga-
whAsS

‘tion in the Odio incident)d=

jﬁgﬁwﬁ%ﬁﬁﬁﬁmlimited as a

S .

result of the inadequate investigation performed by the
FBI and the Warren Commission at the time. The lack

significance

of immediate recognition of the
of the Odio incident produced a far from comprehensive

investigation at the only time a comprehensive and,

Eﬂfhaps,.frultful 1nve51tgatlon would have been p0551ble.

?

it reached bef?;~**‘“%£ts investigative reports weré
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‘5§1{} On March 2, 1976, a staff investigator from the
VT Uaired Shodes (R~ PA)
offlc#of E==®. Senator Richard S. Schweikerinterviewed
Antonio Veciana Blanch, the founder and former leader of
Alpha 66, in his home in Miami.l At the time, Sénator
Schweiker was a member of the Senate Select Committee on
Intelligence and CeChairman of the Subcommittee on the
John F. Kennedy’Assassination.2 The staff investigator
told Veciana that he was interested in the relationships
between U. S. Government agencies and Cuban exile groupsf
Be did not specifically mention an interest in the Kennedy
assassination.3 During the course of that interview,
Veciana revealed that from about mid-1960 through mid-
1973 he had been directed and advised in his anti-Castro
and anti-Communist activities by an American he knew as
Maurice Bishop;4 Veciana said that Bishopx%uided him in
planning assassination attempts on Premier Fidel Castro
in Havana in 1961 and in Chile in 1971; that BishopﬁﬁJ
directed him to organize Alpha 66 in :1962; and that Bishop,
when breaking their relationship in l973,:§aid him
\ $253,000 in cash for hls‘serv1ces over the years.” . Y
$  fﬁﬁff_ Veciana g revealeqj%ﬁgtu;t ‘one meetlng with ' 4,1?5ﬂ
Bishop in Dallas in late August or September, 1963, he saw;;:w
iIk‘i-"‘with him a young man he later recognized as Lee Harvey

Oswald.6
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4 . . . :
{//é) Veciana told Senator Schweiker's investigator

that he had not previously disclosed that information

7 . : .
to anyone. (éh:ggzgagﬁﬁssssrn === =TI ;Lééﬁis;zpzzg%Yg

/fi?y The %ﬁ&sﬁ& Committee, took an 1ntense interest
in the Veciana allegations. From Senator Schwelke;Jlt

N\ .
obtained the co%blete files of his office;s investigatio§;8
it
The—Tommittee also conducted additional interviews with

Veciana and other witnesses who might have had know-
/C;J/LCJ{MJJ .
ledge of Veciana Q@&%or Bishop. <=m#®on April 25 and 26,

1978, Veciana was questioned under oath before the Com-
mlttee in Executive Session.

7ﬂéeﬁ: S et owmoannxd77%1 fotipenrg
T=ttes eSribe=—tie general

P

{ 7F57

details of the relationship between Veciana and the
Fnk
Amerlcan he knew eaéy-as Maurice Bishop:
Vetianal s
// To the best of &Es recollection, S Errareys )
ey -+ Az R fhc,ﬂLuQJLtL 06

LS
\&flrst approached @W" : M

1960, E=itawss CD At the time, Veciana was employed in

the Banco Financiero, owned by Julio Lobo, the "Sugar

10

Veciana himself wasds well-

King" of Cuba.
oo e

knowopas president of the professional accountant's

association.
{};ﬂé! Veciana said Bishop introduced himself with a
business card which indicated he was with a construction

12

firm headquartered in Belgium. Although Veciana ini-

tially assumed he was a new bank customer, Bishop's
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conversation with him soon focused on the Castro Revo-
lution. "He also made me aware of his concern regard-
ing the Cuban government leaning towards-Communism and
tried to impress on me the seriousness of the situation,”
Veciana recalled.13

{/Z{} Bishop then invited Veciana to lunch and during
that and subsequent lunches convinced Veciana to work
against the.Castro Government. Veciana admittedly did
not need much convincing because he himself had concluded
only thirty days after the Revolution that Castro was a
Communist.l4

{12%} Veciana said he did ask Bishop during their
firét meeting if he worked for the United States Govern-
ment. "He told me at the time," Veciana testified, "that
he was in no position to let me know for whom he was
working or for which agency he was doing this."
Bishop also said he could not tell Veciana whether or
not it was Julio Lobo who suggested he contact him.
"Supposedly Julio Lobo had very important contacts with

the United States Government," Veciana pointed out.16

Veciana, however, w¥se later suspected that it might

have been another very close friend, Rufo Lopez-Fresquet,
Ld
who pgi Bishop e=wto him.17 Lopez~-Fresquet, although

then Castro's Minister of Finance, was a covert anti-

» . P 7
Whan i Condind \Jﬂ{lﬁ&j@ﬂc{ CLRLusie Ao

s

Castroite,
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as a liaison with the Castro

Government.

!

\
(,2;§} Once Veciana agreed to work with Bishop on
anti-Castro activity, he was put into a "training
program."19 Veciana described this as a "two to three
week"” program which consisted of nightly lectures. He
was the only one in the program, which was conducted by
a man he knew only as "Mr. Melton." The lectures were
held in an office in a buildinnghich Veciana could re-
call és being on El1 Vedado, a commercial thoroughfare.
He also remembered the building ﬁoused the offices‘of
a mining company "with an American name" and, on the
first f;oor, a branch of the Berlitz School of Languages.
iijh%}‘Although Veciana said he was given some train-
ing in the use of explosives and sabotage techniques,
most of the program consisted of leséons in propaganda
and psyéhologiqal warfare. "Bishop told me several
times...that psychological warfare could help more than

1

hundreds of soldiers, thousands of soldiers," Veciana

testified.;zl Vecianaiéalﬁ said: "The main purpose was
to train me to be an organizer so I was supposed to
initiate a type of action and other people would be the

ones who would really carry it out."22

K3

(;EE-EJ Following the training, Veciana worked with

Bishop on several very effective psychological warfare
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ad, o4
operations, including a program whsssis resulted in the
destabilization of the Cuban currency and the creation
of public distrust in its value.23 Meanwhile, Veciana
also became chief of sabotage for the Movimiento Revo-

2

lucionario del Pueblo (%?), an anti-Castro group headed

Mawvel 5,
by Manelo Ray.

<;§E,L§ Before the American Embassy in Cuba was closed
in January, 1961, Bishop suggested to Veciana that he %C+MML—&“§
contact certain officials f9sssw for help in his anti-
Castro activity. Veciana said the names suggested by
Bishop were "Smith," "Sam Kail" and "Joe D'Acosta."
Said Veciana: "Maurice Bishop suggested the nameg of
these individuals because we needed specific weapons to
carry out the jobs and he told me that these were the
péople that could help me."25 Véciana, however, also
said that Bishop asked him not to reveal his name to

these people.26

Ctl?) Veciana [SEssw==e% has never assumed that Maurice
v

Bishop was a true name. At one of their earlyimeetings
in Havana, Veciana noticed a Belgian passport which
Bishop had in his open briefcase. Examining it when

L o= : :
Bishop(briefly:left the roég?'Vec1ana made a gquick note

of it on a scrap of paper. Veciana kept that scrap of

paper and showed it to Senator Schweiker's investigator.
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The name on the paper was "Frigault".27

-~
H

j
L

‘iLQ} A few months after the failure of the Bay of
Pigs invasion in April, 1961, Bishop called Veciana
to a meeting. According to Veciana: "At that time
Bishop decided that the only thing left to be done was
to have an attempt on Castro's life."28 Although
Veciana himself did not participate in the attempt, he
recruited the action men and organized thevoperation,
including renting the apartment from which the shot
was to be fired.29 ,HGWGVEfv/E;e day before the actual
haweaN

attempt,rVeciana escaped from Cuba by boat with his
mother-in-law, in whose name the apartment had been
rented.30 His wife and children had left a few monthé
prior. According to Veciana, it was Bishop who urged
him to leave because, he said,Castro's agents were
becoming suspicious of Veciana's activities.

<i2£i) Shortly after he settled in Miami, Veciana
testified, Bishop again contacted him.32 Veciana said
it wouid have been easy for anyone to locate him in the

33 The re-

close-knit Cuban exile community in Miami.
sult of their re-establishing contact eventually led to
the fQunding of Alpha 66 which, according to Veciana,
was Bishop's braihchild. "Bishop's main thesis was that
Cuba had to be liberated by Cubans," Veciana testified.34
Veciana éstablished himself as the civilian chief and

principal fund-raiser for Alpha 66 and recruited the

former head of the Second National Front of the
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Escambre (SNFE), Eloy Gutierrez Menoyc, as the military
chief.35 Menoyo had a reputation among Cuban exiles

of being socialistic and Bishop had some doubts about
his loyalty, but Veciana insisted that Menoyo could

be trusted. Besides, he said, "if he did not work

n36 - Veciana said

out -right we could get rid of him.
that Menoyo was not aware of the existence of Maurice
Bishop.

(136> Alpha 66 became one of the most active of the
anti-Castro exile groups, bu?ing guns and boats, re-
cruiting and training commandos and conducting numerous

37 At one point, Veciana proclaimed a

raids on Cuba.
war chest of §$§100,000 and announced that all the major

exile organizations were backing Alpha 66's efforts.

He also publicly\said ythat all the planning was being

done by leaders "I don't even know."38

(i}?} According to Veciana, the man behind all of
Alpha 66's strategy was Maurice Bishop. Over the 12-
yvear period of their association, Veciana estimates he
met with Bishop more than 100 times.39‘ Veciana, however,
claims he had no way of getting in touch with Bishop
and that all the meetings were instigated by Bishop, a
procedure Bishop established early in their relationship_.40
Tc set up a meeting, Bishop would call Veciana by tele-
phone of, if Veciana was out of town, call a third

person whom Veciana trusted, someone who always knew
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a7 Y 41

Veciana said that this third person
never met Bishop but "knew that Bishop and I were
partners in this fight because this person shared my

anti-Communist feelings."42

5]

/ aon Y &M/L
Lfﬁfﬁ} In-additiem—to contacts with Bishop in

Havana and Miami, Veciana also had meetings with him
in Dallas, Washington, Las Vegas and Puerto Rico and in
Caracas, Lima and La Paz in South America.43

(_L%j) Veciana specifically recalled some meetings
with Bishop because of their special nature. For in-
stance, shortly after re-establishing contact with him
in Miami, Bishop took Veciana to an office in the Pan
American Bank Building in the downtown section of the
city;44 Veciana does not recall the exact floor of
the building nor if there was any name on the office
door.45 Bishép unlocked the office with a keyﬂzﬁsasaﬁy
sa§§§,and in the presence of two men who were in the
office asked him to sign a piece of paper and take
part in a " commitment " ceremony.46 "It was like a
plédge of my loyalty, a secret pledge," Veciana
testified. "I thinﬁ%hey wanted to impresé on me my re-
sponsibility and my coﬁmitment to the cause."
Veciana éﬁ$§§§g could not idéntify the two men who were
present with Bishop at this ceremony, nor dpes he re-

call if he was introduced to them. "They were like

spectators," he said.
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el ';“!’l '
(iJL” From August, 1968 until June, 1972, Veciana

-

worked in La é%, BOliViZ§ as a banking advisor to

Bolivia's Central Bank. His contracts -were financed

by the U. S. Agency for Internationai Development,50

and his office was located in the passport division

of the American Embassy.51 Veciana believes that Bishop

was instrumental in his getting the AID job, because he

himself was surprised that the Agency would Hire a

known "terrorist" and anti-Castro activist.52 The records

indicate that Veciana was hired by the Agency even

though his application was never signed.

C 535; While supposediy employed as a banking advisor

in Bolivia,Véciana actually did very little such work,

but instead was engaged mostly in anti-Castro and anti-

Communist activities with'Bishop.54 Among the operations

instigated by Bishop at the time was an attempt to assas-

sinate Castro in Chile in 1971.55
C}ﬁg)‘ According to Veciana, that abortgd assassina-

tion attempt eventually led to the dissolution of his

56 Although Bishop directed

relationship with Bishop.
the operation and provided Veciana with intelligence
information, Veciana himself recruited anti-Castro
Cuban associates in Qaracas to take part in the attempt.
Without his knowledge, Veciana said, these associates

introduced a new element into the plan, a scheme to

blame the assassination on certain Russian agents in
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Caracas.59 The associates even produced phony documents
and photographsy§ﬁ~endex-%e—ée~éha%.éﬁ) When Bishop
latérvfound out about this unauthorized part of the
scheme, he was extremely upset -and accused Veciana

of being a part of it.6l ‘Although Veciana told Bishop
he had no knowledge of it, Bishop apparently did not
believe him and eventually suggested that their rela-
tionship be terminated.

(f%VE On July 26, 1973, Bishop arranged for Veciana
to meet with him in the parking lot of the Flagler Dog
Track in Miami.63 When Veciana arrived, Bishop was
waiting for him With two younger men in an automobile.64
At that time Bishop gave Veciana a suitcase which,
Veciana later ascertained, contained $253,000 in cash..65
Since( at the beginning of their relationship, Veciana
had refused Bishop's offer to pay him for his work with
him, the lump sum payment was meant as compénsation for
his efforts over the years.

CﬁEg} The Committee's sPmase® interest in the rela-
tionship between Anfonio,Veciana and Maurice Bishop is,

of course, predicated on Veciana's contention that he

‘saw Bishop with Lee Harvey Oswald in Dallas a few months

before the assassination of John F. Kennedy.

{

(iléﬁ& Veciana cannot specifically pinpoint the date
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of that meeting with Bishop. He believes it was in

67
late August, 1963. Over the years that he knew
Bishop, Veciana had at least five meetings with him in

Dallas.68 The meeting at which Oswald was present took

. place in the lobby of a large office building in the

downtown section of the city, perhaps a bank or an
insurénce building with a blue facade or lobby.69 When
Veciana arrived for the meeting, Bishop was there talk-
ing Qith Oswald. Veciana does not recall whether he
was introduced to Oswald by name, but said he did not
have any conversation with him.70 Oswald remained with
Bishop and Veciana only for a brief time as they walked
towards a nearby coffee shop. Oswald then departed and
Bishop and Veciana continued their meeting alone.71
(:“4C9 Veciana testified that he recognized the young
man with Bishop as Lee Harvey Oswald after seeing
photographs of him following theﬁénnedy assassination.
There is absolutely no doubt in his mind that the man
was Oswald, no£ just someone who resembled him. Veciana
pointed but that he had been trained to remember the
physical characteristics of people and that if it was
not Oswald it was his "exact" double.73
CIL49 Veciana's next meeting with Bishop was in Miami

about two months after the assassination of -President
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Kennedy.74 Although they discussed the assassination
in general, Veciana did not specifically ask him
about Oswald. "I was not going to make the mistake
0of getting myself involved in something that did not
concern me," he testified.75 Also, he said, "...That
was a very difficult situation because i was afraid.
We both understood. I could guess that ﬁe knew that
I was knowledgeable of that and I learned that the best
way is not to know, not éb get to know things that
don't concern you, so I respected the rules and I didn;t
mention that ever."76
(PL;%} Bishop himself, however, did suggest to Veciana
the possibility of sbme involvement. At the time: 'there
were newspaper reports that Oswald had met with some
Cubans during his visit to Mexico. Veciana said that
- Bishop was aware oS, that he had a relative,
Guillermo Ruiz, who was a high-ranking officer in
Castro's intelligence service stationed in Mexico City.77
Bishop told Veciana that if he could get in touch with
Ruiz he would pay Ruiz yé large amount of money to
(é;gigéz§§§g§Q%hat it was him and his wife who had met
with Oswald.78 Veciana agreed to make the attempt to
: cdntact Ruiz because, as he testified, “I knew that Ruiz
would be tempted with money; he liked,money."7
Veciana, however, was never successful in contaéting
Ruiz and when he mentioned it to Bishop a couple of

months later, Bishop told him to forget it.8O That was
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the last time Veciana ever spoke about the Kennedy assas-
sination or Lee Harvey Oswald to Bishop, and, he testified,
he never told anyone about seeing Oswald until guestioned
by Senator Schweiker's investigaﬁor.

C/QGQ In assessing Veciana's testimony, the Committee
ﬁade an attempt to evaluate his general credibility and,
concurrently, take the necessary steps to determine if
there was a Maurice Bishop or someone using that name
and, if there was, with whom he was associated.

(féﬁg;ln retrospect, the timing and circumstances of
that initial interview with Veciana by Senator §chweiker's
investigator may be a factor in determining his credi-
bility. wa weeks prior to the interview, Veciana had
been releaséd from the Federal penitentiary in Atlanta
after serving 27 months on a narcotics conspiracy con-
viction.82 Veciana, although having served his time,
insisted he was innocent,<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>